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  با شــیوع کرونا و تعطیلی فعالیت های حضوری دانشــگاه ها، مجموعه آموزش عالی کشــور به استفاده از آموزش مجازی روی آورد.با توجه به نوظهور بودن این پدیده، در ابتدای این راه نقایص و 
کاستی هایی وجود داشت که در حال حاضر برخی از آن ها رفع شده اند و برخی دیگر همچنان خودنمایی می کنند.
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دشواری های دانشجو بودن؛

گــروه علمی و آموزشــی -  به 
تازگــی تصاویری از مــدل 2021 این 
شاســی بلند ویژه بازار خاورمیانه ارائه 
شــده که در ادامه نگاهی به ویژگی های 

آن خواهیم داشت.
اکس-ترا محصولی از نیسان است 
کــه نمونه ای از آن با نــام رونیز نیز در 
بازار ایران عرضه و بســیار مورد توجه 
قرار گرفت. ایــن محصول اولین بار در 
ســال 1999 معرفی شد. در چین نیز طی 
ســال های 2003 تا 2013 با نام پالادین 

تولید شد.
طراحی جدید

به تازگی تصاویری از مدل 2021 
این شاســی بلند ویژه بــازار خاورمیانه 
ارائه شــده که در ادامه نگاهی به ویژگی 

های آن خواهیم داشت.
در نمــای ظاهری این محصول از 
اصول طراحی ساده رونیز فاصله گرفته 
و کاملا امروزی شــده است! چراغ های 
اصلی کاملا متفاوت در قســمت دماغه 
بــه همراه الگوی کرومی V نیســان در 

قســمت گریل)جلوپنجره( یک شاسی 
بلند که نزدیکی بیشــتری به اتاق پاترول 
دارد را پیــش روی مخاطــب قرار داده 

است.
کابین

طراحی داخل کابیــن نیز فناورانه 
هــای جدیدی را همراه خــود دارد که 
شامل نمایشگر 9 اینچی ویژه تنظیمات 
سیستم سرگرمی می شود. برای استفاده 
از اپل کارپلی و یا اندروید اوتو باید تلفن 
همراه خود را به نمایشگر مذکور ارتباط 

دهید.
یک نمایشگر 11 اینچی تاشو روی 
قسمت داخلی سقف مجهز به پورت اچ 
دی ام آی نیز به عنوان بخشــی از سیستم 
ســرگرمی برای سرنشینان اکس-ترا در 
نظر گرفته شــده است. پورت یو اس بی 
و تایپ-ســی، صندلی های جدید و ... 
بخــش دیگری از امکانات قابل اشــاره 

هستند.
پیشرانه

در قسمت پیشرانه این محصول از 

نمونه 4 سیلندر 2.5 لیتری  با 165 اسب 
بخار خروجی و گشتاور 241 نیوتن متر 

استفاده شده است. 
ســامانه تمام چرخ محــرک این 
نیســان مجهز به دیفرانسیل قفل شونده 
الکترونیکی عقب است. دستیار حرکت 
در ســربالایی و ســرپایینی نیــز بخش 
دیگری از امکانات بیراهه نوردی اکس-

ترا محسوب می شود.
مجموعــه موتور بــا جعبه دنده 7  

سرعته اتوماتیک هماهنگ شده است.

اکس-ترا ویژه خاورمیانه با جذابیت هایی به سبک پاترول!

گروه علمی و آموزشــی -    یک 
ســالی اســت که کرونا کل فعالیت های 
کشور و به تبع آن آموزش را تحت الشعاع 
قرار داده اســت. در ایــن دوران آموزش 
عالــی با چالش های متعددی همراه بود و 
دانشجویان شیوه  نوینی را در امر آموزش 
تجربه کردند و با واژه "آموزش مجازی" 
خو گرفته اند.اما در عین حال با پشت سر 
گذاشتن دو ترم کرونایی و کسب تجربه از 
ترم اول، بسیاری از مشکلات زیرساختی 
و آموزشی هموار شده و برخی مشکلات 

همچنان باقی مانده است.
در ابتدا تصمیم گیری های صورت 
گرفته برای روند اجرای آموزش مجازی 
دچــار تناقض هایی مشــهود بود و عدم 
برنامه ریزی هــای دقیق امــر آموزش را 

دچار سردرگمی کرد.
دکتــر ســید مهدی قمصــری در 
این باره اظهار کرد: ما در این دوران دچار 
تناقض بودیم. وزارت بهداشت به عنوان 
متولی ســلامت جامعه اعــلام کرد که ما 
در طولانــی مدت با ویروس کرونا همراه 
خواهیــم بود، لذا همه تصمیمات باید در 
این جهت اتخاذ شــود. ولی تصمیماتی 
که در ایــن مدت در زمینــه آزمون های 
ورودی گرفته شــد، نشان داد که آموزش 
عالــی چندان باور نــدارد که به صورت 
طولانی مدت با کرونا مواجه اســت و به 
این ترتیب تصمیمات به صورت مقطعی 
گرفته می شــد. این امر نشان می دهد که 
برنامه ای که با ســایر قسمت ها همخوانی 
داشته باشد، وجود نداشته است. در رابطه 
بــا برگزاری کلاس ها نیــز همین دیدگاه 

وجود داشته است.
عضو هیات علمی دانشــگاه تهران 
برگــزاری کلاس آنلاین بــرای برخی 
رشــته ها را مطلــوب نداســت و گفت: 
به برگــزاری کلاس هــای آنلاین برای 
بســیاری از رشته های علوم تجربی و فنی 
و مهندسی اعتقادی ندارم. چون بسیاری 
از کلاس ها به صورت عملی و کارگاهی 
است و نمی شــود این گونه کلاس ها به 
صورت مجازی برگزار شــوند. بنابراین 
اگــر پذیرفته ایم که ما در طولانی مدت با 
این مشــکل مواجه هستیم و توصیه های 

وزارت بهداشــت را قبول داریم، باید به 
شــکل بلندمدت برای رشته های تجربی 
برنامه ریزی کنیم. در حالی که اکنون حتی 
رشــته های تئوری نیز از کیفیت ضعیف 

برگزاری کلاس ها برخوردار هستند.
وی معتقد است که می توان با رعایت 
پروتکل های بهداشــتی دانشجویان را به 
دانشگاه ها برگرداند منتها زحمت اساتید 
بیشتر می شــود. چراکه با توجه به تعداد 
کم دانشــجویان حاضر، تعداد جلسات 

کلاس ها افزایش می یابد. 
دکتــر قمصری ضعیف ترین بخش 
جامعه در مواجهه با کرونا را نظام آموزش 
عالی عنوان کرد و گفت: سایر بخش ها به 
فعالیــت خود ادامه می دهند ولی ظاهرا ما 
کیفیت آموزش را فدا کرده ایم در حالیکه 
عدم حضور در دانشــگاه نیــز چندان به 
کاهش فراگیری کرونا کمکی نکرده است. 
پس ما باید به عنوان یک مشکل دراز مدت 

با کرونا برخورد کنیم.
کرونا در آموزش عالی خارج 
از کشــور تبدیل تهدید به فرصت 

بود
دکتر رضا روســتا آزاد عضو هیات 
علمی دانشگاه صنعتی شریف نیز عملکرد 
نهادهای متولــی آموزش عالی در دوران 
شــیوع کرونا را در مجمــوع نامطلوب 
ارزیابی کرد و گفت: در دنیا، کشورهایی 
ماننــد ژاپن و امارات این تهدید را به یک 

فرصت تبدیل کرده اند.
وی ادامــه داد: در فضــای آموزش 

عالی، برخی دانشــگاه های برتر دنیا نیز 
به سمت استفاده از فضای مجازی سوق 
پیدا کرده اند و به تبع آن اســاتید ما نیز به 
استفاده از این فضا تمایل پیدا کرده اند در 
حالی که در این زمینه با توجه به مشکلات 

زیرساخت ها مسائلی نیز وجود دارد.
عضو هیات علمی دانشگاه صنعتی 
شــریف با اشــاره به عملکرد دانشــگاه 
اســتنفورد افزود: اگر به دانشگاهی مانند 
اســتنفورد توجه کنیم، می بینیم که ورود 

به فضای مجازی نیازمند امکانات 
لازم از جمله پهنای باند گسترده، 
نرم افزارها و اینترنت خوب است 
و ین دانشــگاه در این زمینه موفق 
بوده؛ در صورتی که در فضای فعلی 
دانشــگاه های ما، کارایی کلاس به 
دلیل قطع و وصل شدن میکروفون 
و اینترنــت، جز اعصــاب خردی 

چیزی برای ما ندارد.
وی تاکید کــرد: در صورت 
داشــتن اراده لازم،ما هم می توانیم 
مانند بســیاری از دانشگاه های دنیا، 
حتی در پایان کرونا آموزش مجازی 
را ادامــه دهیــم و در این صورت 

کیفیت آموزش بهتر نیز می شود.
نبود امکانات زیرساختی، 

گریبانگیــر دانشــگاه ها و 
دانشجویان

حامــد  دکتــر 
اردکانــی،  داوری 
عضو هیــأت علمی 

دانشــگاه خوارزمــی نیــز با اشــاره به 
مشکلات زیرســاختی آموزش مجازی 
اظهار کرد: یکی از مشــکلات مهمی که 
گریبانگیــر دانشــجویان و حتی اعضای 
هیات علمی بود، بحث زیرســاخت های 
لازم برای آموزش مجــازی بود که البته 
بخشی از این مشکلات با گذشت دو ترم 
همچنان ادامه دارد.مشکلات زیرساختی 
از قبیل نداشــتن اینترنت پرسرعت برای 
اساتید و دانشــجویان، مشکلی مشترک 

بــود که امر آمــوزش را به اختلال مواجه 
می کرد.از دیگر مشــکلات زیرســاختی 
نبود امکانات از جمله ابزارهای هوشمند 
برای گذرانــدن آموزش مجــازی بود. 
بســیاری از دانشجویان روستای و مناطق 
محروم با نداشتن ابزارهایی چون گوشی 
هوشمند دست و پنجه نرم می کنند و عملا 
نمی توانند در کلاس های مجازی حضور 
پیدا کنند.البته مشکلات نوسانات سرعت 

اینترنــت حتی در برخی 

شهرهای بزرگ هم مشکلاتی در آموزش 
مجازی ایجاد می کند.

وی از جمله مشــکلات مهم دیگر 
را عدم دسترســی برخی از دانشجویان به 
لپ تاپ، تبلت و گوشی هوشمند دانست 
که با وجود رشد فزاینده قیمت این اقلام، 
تأمیــن آن برای دانشــجویان نســبت به 

گذشته بسیار دشوارتر شده است.
عضــو هیــأت علمــی دانشــگاه 
خوارزمــی در ایــن باره توضیــح داد: 
مشکلات سراسری اینترنت و خصوصاً 
عدم دسترسی برخی شهرها و روستاها 
به اینترنت پر سرعت یکی از مشکلاتی 
است که حل آن اراده ای ملی می طلبد و 
تا این موضوع به طور ریشه ای حل نشود، 
آموزش عالی در بستر مجازی نمی تواند 
با حداکثر کارایی و اثربخشی انجام شود.

دکتر ســید ســعید بحرینیان عضو 
هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز 
نیز راهکار این مشکلات را ارائه اینترنت 
پرســرعت و یک پیام رسان ثابت و سبک 
دانست که برای هر موسسه طراحی شود 
تا دامنه ارتباط با دانشــجویان وســیع تر 
شود. پیام رســانی که فقط قابلیت انتقال 
مســائل آموزشی را داشــته باشد و مانند 
پیام رســان های معمولی نباشد که بتوان با 
اســتفاده از آن با کل دنیا ارتباط برقرار 

کرد.
وی در این بــاره اضافــه 
کــرد: پیشــنهاد مــن این 
اســت کــه معاونت های 

دانشــجویی که بودجه  زیــادی را برای 
خوابگاه هــا، غذاخــوری و تربیت بدنی 
هزینــه می کردند، ایــن بودجه را صرف 
خرید لپ تاپ ارزان قیمتی آموزشی کنند 

تا آن ها را به دانشجویان واگذار کنند.
نگرشــی جدیــد در آموزش 

مجازی
شــیوع کرونا و تعطیلی دانشــگاه 
سبب شد دیدی جدید نسبت به آموزش 
مجازی ایجاد شــود و پتانســیل های این 
روش آموزشــی برای فضای دانشگاهی 
کشور مشهود شود. به نحوی که بسیاری 
از اســاتید معتقدند در دوران پســا کرونا 
می توان این شیوه آموزش را ادامه داد و یا  
آموزش ترکیبی )مجازی و حضوری( را 

در دستور کار دانشگاه ها قرار داد.
دکتــر محمد صادق آخوندی عضو 
هیات علمی دانشگاه پیام نور نیز در رابطه 
با پتانســیل های آمــوزش مجازی اظهار 
کــرد: کرونا در هر بخش صدمات خاص 
خود را وارد کرد. ولی از نظر من کرونا در 
آمــوزش عالی ما را یک پله جلو برد. زیرا 
در وهله اول کووید-19 یک بیماری است 
که خســارات خاص خود را دارد ولی ما 
را مجبور به اســتفاده از فضای مجازی در 

آموزش کرد. 
ایــن اتفاق در حالــی افتاد که ما در 
آینــده خواه ناخواه مجبور به اســتفاده از 
بســتر فضای مجــازی در آموزش عالی 
می شــدیم و حتی هزینه های تحقیقات 
تا انــدازه ای بالا خواهد رفت که باید  در 

این فضا تحقیقــات صورت گیرد و باید 
از آزمایشگاه های مجازی استفاده شود.

ضرورت ارزیابی دانشجویان 
و اساتید در آموزش مجازی

از دیگــر نکات حائــز اهمیت در 
آموزش مجازی ضرورت پایش مســتمر 
دانشجویان و اساتید است. چراکه ممکن 
اســت به دلیل عدم حضور فیزیکی این 
افراد در محیط دانشــگاه، عده ای آنطور 
که باید و شــاید به بحث آموزش اهمیت 
ندهنــد و برخــی از دانشــجویان دچار 
افت تحصیلی شــوند. چراکه در آموزش 
مجازی به نوعی، امکان پرســش و پاسخ 

میان استاد و دانشجو وجود ندارد.
دکتر موسی اعظمی دانشیار و عضو 
هیات علمی دانشگاه بوعلی سینا نیز در این 
رابطه ادامه داد:  ما در دانشگاه ها علاوه بر 
فراهم کردن شرایط، باید نظارت و کنترل 
لازم را نیز داشته باشیم. عملکرد باید مانند 
آموزش حضوری ســنجیده شود. چه به 
وسیله امور آموزشی و پژوهشی و چه از 

طریق دانشجویان.
دانشــجویان باید نواقص و ایرادها 
را ارزیابــی کنند و میــزان رضایت خود 
را اعلام کننــد و مجموع این ها به عنوان 
ارزشیابی عملکرد مورد توجه قرار گیرد.

دکتر علیرضا رضوانی عضو هیات 
علمی دانشــگاه سیســتان و بلوچستان 
نیز تاکیــد کرد: اگر اســتاد بداند که کار 
او نظــارت می شــود، وقت بیشــتری 
برای تدریس می گذارد و ســعی می کند 
روش های بهتــری را برای انتقال مطلب 
ارائــه دهد. البته این نظارت باید در مورد 

دانشجویان نیز انجام شود.
با توجه به اینکه شیوع کرونا همچنان 
ادامــه داردو تاکنون راه حلی قطعی برای 
کنترل آن ارائه نشده، ترم بعدی دانشگاه ها 
نیز به احتمال زیاد همچنان مجازی برگزار 
خواهد شــد. با توجه به جمیع شرایط  و 
عیان شــدن نقایص و مشکلات آموزش 
عالی مجازی، به نظر می رســد لارم است 
متولیان امر و دســت اندرکاران آموزش 
عالی تدابیر بهتری بیندیشند تا در نیمسال 
بعدی مشــکلات دانشــجویان و اساتید 
دانشگاه ها در این زمینه به حداقل برسد.

از مشکلات زیرساخت های آموزش مجازی تا نبود 
سنجش دقیق بر عملکرد آموزشی

گــروه علمی و آموزشــی -  یک 
فناوری جدید "لیتوگرافی به وســیله اشعه 
ماوراء بنفش")EUV( ساختن تراشه های 
پنج هزار برابر نازک تر از یک تار موی انسان 
را ممکن می سازد و برنامه هایی مانند رانندگی 
خودران، شبکه ۵G، هوش مصنوعی و سایر 
نوآوری های آینده را بهبود می بخشد. بیش 
از 20 ســال کار فشرده مشترک طول کشید، 
اما سرانجام شرکت ها و موسسات تحقیقاتی 
اروپایــی به یــک فنــاوری انقلابی جدید 
بــرای تولید انبوه ریزتراشــه های قدرتمند 
ارائه داده اند که توســط کســانی که در این 
تجارت هستند، "لیتوگرافی EUV" نامیده 
 extreme" مخفف "EUV" .می شــود
ultraviolet" به معنای "اشعه ماوراء بنفش 
شــدید" است و امکان تولید میکروچیپ ها 
یا ریزتراشــه های بســیار قدرتمندتر، کم 
مصرف تر و مقرون به صرفه تر از گذشــته را 

فراهم می کند.
این فرآیند تولیدی جدید در مقایسه با 
فرآیندهای لیتوگرافی نوری پیشرو که تاکنون 
بــا منابع نوری با طول موج 193 نانومتر کار 
شــده اند، تنها با طول موج 13.5 نانومتر کار 
می کند. این فناوری چشمگیر، شاهد معرفی 
تراشه های 5000 بار نازک تر از یک تار موی 

انسان است. شــرکت های "ASML" و 
"TRUMPF" یک منبع نوری منحصر به 
فرد را برای این پــروژه طراحی کرده اند که 
متشکل از یک منبع پلاسمایی است که توسط 
شرکت "ASML" ساخته شده است و در 
آن، 50 هــزار قطره قلع)روی( در هر ثانیه به 
یک محفظه خلاء شلیک می شوند و سپس 
توســط دو پالس متوالــی از یک لیزر کربن 
دی اکســید با قدرت بالا تولید شده توسط 
شرکت "TRUMPF" مورد اصابت قرار 

می گیرند.
دکتر "مارکوس وبر" از شــرکای این 
پروژه در بیانیه مطبوعاتی در مورد این فناوری 

جدید می گوید: فنــاوری EUV به عنوان 
یک نوآوری بزرگ همچنان امکان پیشرفت 
عمده در دیجیتالی ســازی تجارت و جامعه 
را فراهم می کند. ایــن فناوری برنده جایزه 
 Deutscher Zukunftspreis" نوآوری
۲۰۲۰" شــده اســت. پروفسور "ریموند 
نوگبائــر" مدیر ایــن پــروژه می گوید: ما 
 ZEISS"،" بــه محققــان شــرکت های
 Fraunhofer" و   ""TRUMPF
IOF" برای کســب این جایزه عالی تبریک 
می گوییــم. در لیتوگرافی EUV، آنها یک 
فناوری را توسعه داده اند که دیجیتالی سازی 
را در سطح جهانی فراهم می کند و با این کار 

پایه و اساس نوآوری های بعدی را پی ریزی 
می کنند.

"لیتوگرافی به وســیله اشــعه ماوراء 
بنفــش" یکی از روش هــای تصویرگیری 
پرتوافکنــی اســت که از اشــعه ای با طول 
موج بین ۱۳٫۴ تا ۱۳٫۵ نانومتر اســتفاده 
می کند. اصول اولیه کارکرد آن شبیه به روش 
لیتوگرافی نوری با یک سیســتم و ماســک 
اســت که موج را تابانده و متمرکز می کند. 
لیتوگرافی پرتوافکنی نوری بیش از 20 سال از 
اصلی ترین راه های تولید قطعات نیمه هادی 
بوده  است. از مدت ها قبل پیش بینی شده بود 
که لیتوگرافی پرتوافکنی نوری، ظرفیت تولید 
قطعات با هزینه اقتصادی مناسب را دارد. در 
لیتوگرافی پرتوافکنی از ماسک و ماده مقاوم 
به پرتو استفاده می شود که ماده مقاوم به پرتو 
مــاده ای پلیمری اســت و در مقابل پرتوی 
تابیده شده به دو صورت از خود رفتار نشان 
می دهد. یا مــاده پلیمری در اثر پرتو نگاری 
شــبکه آن تقویت می شود که در این حالت 
ماده مقاوم را منفی)Negative( می نامیم و 
اگر ماده پلیمری پس از تابش پرتو شبکه آن 
استحکام خود را از دست بدهد در این حالت 
 )Positive(مــاده مقاوم به پرتو را مثبــت

می نامیم.

ساخت تراشه هایی ۵۰۰۰ برابر نازک تر از تار موی انسان

گروه علمی و آموزشــی - معاون 
آموزش ابتدایی دربــاره تمهیدات در نظر 
گرفته شــده برای ارزیابی میزان یادگیری 
دانــش آمــوزان دوره ابتدایی و چگونگی 
برگــزاری امتحانات پایان نیمســال اول 

توضیح داد.
رضوان حکیــم زاده معاون آموزش 
ابتدایی درباره تمهیدات در نظر گرفته شده 
برای ارزیابی میزان یادگیری دانش آموزان 
در ایام کرونا با توجه به شیوه جدید تدریس 
از طریق بســتر فضای مجازی بیان کرد: در 
شــرایط کنونی خانواده هــا نقش فعالی در 
آمــوزش فرزندان دارنــد و به این موضوع 
تاکید داشتیم که چنانچه امکان داشته باشد در 
هر کلاس درس یکی از خانواده ها حضور 
داشــته باشند تا در جریان آموزش فرزندان 
قرار گیرند و از چگونگی روند آموزش آن ها 

اطمینان حاصل کنند.
او ادامه داد: در دوران ابتدایی حضور 
خانواده هــا در کنار دانش آمــوزان امری 
ضروری اســت و البته خوشبختانه امسال 
شــاهد همکاری خوبی از سوی خانواده ها 
بودیم و به نوعی معلم یار شــده اند؛ بر این 

اساس هم دستورالعملی تهیه کردیم تا میزان 
یاددهی دانش آموزان ارزیابی شود.

معــاون آموزش ابتدایی با اشــاره به 
اینکه در این دوره ارزشــیابی دانش آموزان 
به صورت کیفی-توصیفی انجام می شود، 
گفــت: در نظر داریم تــا ارزیابی مرحله به 
مرحله از روند آموزش داشــته باشیم و در 
چنین شرایطی بررسی میزان یادگیری بهتر 

انجام خواهد شد.
حکیم زاده تصریح کرد: برای مدیران 

مدارس هم دســتورالعملی در نظر گرفتیم 
تا بر این اســاس گزارش کاری از وضعیت 
دانش آموزان و میزان یادگیری آن ها از طریق 
معلمان داشته باشند و چنانچه دانش آموزی 
در برخی مباحث درسی دچار ضعف بود، 
شناســایی و برای رفع مشکل برنامه ریزی 

شود.
او در پاسخ به این پرسش که امتحانات 
پایان نیمسال اول دانش آموزان به صورت 
حضوری برگزار می شود یا غیرحضوری، 

گفت: به طور کلی ترجیح داریم که ارزیابی 
به طور حضوری باشد چراکه اعتبار آن بالاتر 
است و سنجش یادگیری دانش آموزان بهتر 
انجام می شــود، اما در شرایط فعلی شیوع 
بیماری برگزاری آزمون حضوری نیازمند 

ملاحظات بیشتری است.
معاون آموزش ابتدایی در پاســخ به 
پرســش دیگری مبنی بر کاهش محتوای 
درسی برای ارزشــیابی پایان نیمسال اول 
اظهــار کرد: در نظر داریم تا برنامه درســی 
برنامــه ریزی شــده به طــور کامل و طبق 
زمان بندی اجرا شــود و حتی این موضوع 
را در برنامــه مدرســه تلویزیونی و فضای 
آموزش های شبکه شــاد لحاظ کردیم که 

اصل بر تدریس کامل دروس باشد.
حکیم زاده گفت: بررسی های انجام 
شــده نشــان داد که از پایه ســوم تا ششم 
خوشــبختانه از بودجه بندی برنامه درسی 
عقب نماندیم و بیشترین نگرانی درباره پایه 
اول و دوم اســت که براساس گزارش های 
اعلامی از سوی مدارس، ارزیابی تمهیدات 
لازم برای جبران عقب افتادگی های احتمالی 

انجام خواهد شد.

رصد روند یادگیری دانش آموزان ابتدایی در ایام کرونا
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